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Praha schválila posílení 
metra i autobusů
Rada hlavního města vyšla 
částečně vstříc požadavkům 
městských částí na posílení 
linek veřejné dopravy. Jde 
hlavně o zkrácení intervalů 
na linkách metra a posílení 
autobusového provozu. 
Změny jen letos vyjdou  
na 65 milionů korun. str. 4

Vývozci vidí korunu o více 
než dvě procenta silnější
Členové Asociace exportérů 
věří, že ČNB ukončí devizové 
intervence příští čtvrtek. 
Devět z deseti českých vý-
vozců sází na to, že koruna 
po ukončení intervencí 
do měsíce posílí o dvě a více 
procent, a to až k 25 koru-
nám za euro. str. 5

Těžba ropy v Americe 
zažívá boom
Američtí těžaři ropy 
po dvouletém osekávání 
nákladů zvýšili v loňském 
posledním čtvrtletí investi-
ce do nových vrtů o 4,9 mili- 
ardy dolarů. Představuje to 
meziroční nárůst o 72 pro-
cent. Větší investiční boom 
těžební sektor nezažil 
od roku 2012. str. 8

Krátce

Arméni v USA
arménští magnáti 

čekají, jak se donald 
trump zachová při 

výročí genocidy, během 
níž za první světové války 

zemřelo 1,5 milionu arménů.

témA

str. 11

Štít proti Číně
ochránit evropu před 
dovozy z Číny bude 
jednoduché, říká zástupce 
šéfa eK pro mezinárodní 
obchod Mauro Petriccione.

rozhovor
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JIří DRahoš:

Maďarský parlament schválil 
zákon omezující působení 
zahraničních vzdělávacích insti-
tucí. taková diskriminace nemá 
v demokratických zemích obdoby.

twitter.com/e15news
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Babiš a havlíček  
se podělí o okD
Nejistota ohledně budoucnosti krachující těžařské firmy končí. Ministerstva 
financí a průmyslu dnes předloží vládě společný návrh řešení. Na převzetí OKD 
se má podílet společnost Prisko spadající pod Babišův úřad i firma Diamo 
ministerstva průmyslu.
UDáloSti / str. 2
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Loutkáři peněz
Kdyby se ostří hoši v Česku sešli u piva a před-
háněli se, kdo dokáže rozpohybovat největší 
balík peněz během nejkratší chvíle, za pána by 
byl guvernér ČNB Jiří Rusnok. Zatímco pan Exit 
během čtvrtka svým poklidným, až nezúčast-
něným tónem popisoval stav české ekonomiky, 
rotačky o pár poschodí níže musely natisknout 
až 100 miliard čerstvých korun, tedy zhruba 
částku odpovídající březnovým výplatám v celé 
české ekonomice. Rusnok je mimochodem za dva 
Zemany – prezident svými slovy zvládl jen kolem 
50 miliard. Kolik by udělal Pepek námořník?
 
Levnější konec koruny mezitím vlaje ve větru 
a děje se něco, co by ještě nedávno předpokládal 
snad jenom zfetovaný patron exportérů. Koruna 
má tendenci mírně slábnout, s čímž souvisí i lev-
nější zajištění. Vývozci tak mají opět důvod reptat, 
protože si v předchozích měsících po masáži svých 
osobních bankéřů tušících v kurzovém zajištění 
byznys letošního roku často pojistili slabou koru-
nu podstatně dráže. I tak ale vývozcům nechybí 
smysl pro humor. Dvě procenta z nich čekají měsíc 
po exitu euro za 29 korun. Aneb česká montovna 
prý ještě neřekla své poslední slovo.

Na záhadu roku aspirují české banky. Vydělá-
vají totiž stále více. Každé setkání autora s lidmi 
z branže se přitom nese v duchu úpění, tu z nulo-
vých úroků, onde zas z přemíry regulace. I když ta 
drahá půjčka na auto a dvě koruny ročního úroku 
z úspor to asi vysvětluje.

n Státní společnost Pris-
ko by měla OKD koupit 
za desítky milionů ko-
run, z nichž se uspokojí 
část pohledávek věřite-
lů. Státní Diamo zařídí 
likvidaci šachet, pokud 
na ni OKD nebude mít 
peníze.

Jan Stuchlík

Nový ministr průmyslu a ob-
chodu Jiří Havlíček se dohodl 
s ministrem financí Andrejem 
Babišem na způsobu, jakým 
stát vstoupí do řešení úpadku 
společnosti OKD. Dnes vláda 
projedná návrh na odkup OKD 
státní společnosti Prisko, která 
patří pod ministerstvo financí. 
Ta za těžební společnost zaplatí 
částku v desítkách milionů 
korun, z nichž bude pokryta část 
pohledávek věřitelů firmy. To 
byla podle zákulisních informací 
jejich podmínka, aby na vstup 
státu do firmy kývli. O další reor-

ganizaci OKD budou rozhodovat 
na čtvrteční věřitelské schůzi.

„Nebojovali jsme o to, jestli má 
OKD koupit Prisko, nebo Diamo. 
Pro nás je důležité, aby v koneč-
ném řešení situace OKD byla 
jednoznačná role státního pod-
niku Diamo, který má největší 
zkušenosti s útlumem hornictví 
v Česku,“ prohlásil 
po jmenování mi-
nistrem Havlíček. 
Prisko by tedy 
mělo OKD vlastnit 
a Diamo vstoupí 
do hry v okamži-
ku, kdy bude OKD 
rušit jednotlivé 
šachty a nebude 
mít dost peněz 
na jejich útlum. 
Pak je převezme 
a likvidaci zařídí.

Nynější nabídka 
se v základních 
parametrech vrací 
k původnímu návrhu minister-
stva průmyslu, který na vládu 
přinesl jeho tehdejší šéf Jan Mlá-
dek. Vláda ho však neschválila. 
Největším odpůrcem byl Andrej 

Babiš. Tvrdil, že stát nemá 
narušovat soutěž soukromých 
investorů o OKD. Jenže ze dvou 
nabídek, které OKD od soukrom-
níků dostala, nesplnila zadání 
ani jedna. Babiš proto přišel 
s návrhem, aby OKD koupilo 
za 80 milionů korun státní 
Prisko. To už firmě loni poskytlo 

provozní půjčku 
ve výši 700 milio-
nů korun.

Odboráři z OKD 
už dříve varova-
li, že spor mezi 
rezorty financí 
a průmyslu mohou 
vést až ke konkur-
zu těžební společ-
nosti. V případě 
konkurzu, zavření 
všech dolů a roz-
prodeje majetku 
by na likvidaci ša-
chet chybělo podle 
posudku společ-

nosti A-Consult Plus 5,5 miliardy 
korun. Pokračování těžby, při 
aktuálně rostoucích cenách uhlí, 
by podle OKD mělo toto manko 
snížit. 

vláda rozhodne, zda 
stát vstoupí do okD

Protagonisté dne

Jozef JAnov

šéf fondu HArtEnbErg

Georg BrUnStAm

řEditEl HExpolu

David GAyDeČkA

šéf fEstiVAlu mEtronomE

centrum iscare, jež patří do skupi-
ny Hartenberg, vyvíjí telemedicín-
skou aplikaci pro dálkové sledování 
pacientů  iBd asistent.

str. 6

švédská společnost koupila 
za 1,8 miliardy českého výrobce 
gumárenských směsí trelleborg 
Material & Mixing lesina.

str. 7

Hlavní pořadatel festivalu 
Metronome Prague letos láká 
na stinga a Kasabian. do pěti let 
chtějí být největší akcí v Česku.

str. 15

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

„Je důležité, aby 
byla jednoznačná 
role státního pod-
niku Diamo, který 
má největší zku-
šenosti s útlumem 
hornictví v Česku,“ 
řekl ministr  
Havlíček.

nováČek. Prezident Miloš Zeman včera jmenoval na Pražském hradě Jiřího havlíčka (ČSSD) novým ministrem 
průmyslu a obchodu. Premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD) jej poté uvedl do úřadu.

fo
to

 Č
tK



n Schválené změny 
v zákoně by podle pre-
miéra Sobotky měly 
přinést tlak na snížení 
cen mobilních dat. 
Operátoři si to nemy-
slí.

Sněmovna včera v prvním 
čtení podpořila vládní nove-
lu zákona o elektronických 
komunikacích, která má 
především zajistit přechod 
na digitální televizní vysílání 
DVB-T2. Novela také zvyšuje 
pravomoci Českého teleko-
munikačního úřadu a podle 
vlády má také víc chránit 
spotřebitele v oblasti elek-
tronických komunikací.

Premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) si podle 
svého dřívějšího vyjádření 
od předlohy slibuje tlak 
na levnější mobilní data. 
Operátoři ale tvrdí, že 
novela ceny pro zákazníky 
nesníží, protože navrhované 
zvýšení pokut firmám bude 
působit opačně.

Novela zvyšuje pokuty 
udělované operátorům 

z nynějších 20 milionů 
korun až na deset procent 
z obratu firmy. Výkonný 
ředitel Asociace provozo-
vatelů mobilních sítí Jiří 
Grund už dříve prohlásil, že 
zvýšení pokut nemá oporu 
nikde v okolních zemích. 
Zvyšování sankcí je podle 
něj nesmyslné a jde proti 
logice snižování cen. 

Novela mimo 
jiné zkracuje 
čas na změnu 
operátora ze 
42 na deset dní. 
Současná délka 
výpovědní lhůty 
podle minis-
terstva průmy-
slu často nahrává 
tomu, aby zákazník 
od změny operátora upus-
til. Novinkou také je, že smlou-
vy s operátory budou muset 
obsahovat možný maximální 
rozsah jejich jednostranné 
úpravy a také povinnost ope-
rátora informovat spotřebite-
le o možnosti od smlouvy při 
změně podmínek bez sankcí 
odstoupit. Dosud se tak dělo 
jen při zhoršení podmínek 
smlouvy.

Nový ministr průmyslu 
Jiří Havlíček (ČSSD), který 
poslancům zákon při své 
sněmovní premiéře před-
stavil, připustil, že novela 
nemá přímý vliv na cenu 
mobilních dat. Jak ale 
uvedl, zvýšením konku-
renčního prostředí může 

k levnějším služ-
bám vést. Podle 

předsedy klubu 
ODS Zbyňka 

Stanjury 
vláda vypus-
tila mlhu 
s cenami 
datových 

služeb, aby 
nebylo vidět, 

jaké náklady 
přinese tento zá-

kon domácnostem.
Novela především tech-

nicky upravuje přechod 
digitálního televizního 
vysílání DVB-T na nový 
standard DVB-T2, který by 
měl nastat v únoru 2021. Tu-
zemské domácnosti by tato 
změna měla podle odhadů 
vlády stát téměř pět miliard 
korun za pořízení nových 
přijímačů. /čtk/

telekomunikační novela 
prošla sněmovnou
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V programovém období 2007 
až 2013 získala Česká re-
publika z evropských fondů 
96,4 procenta peněz, které 
měla k dispozici. Dostala 
25,8 miliardy eur (697 mili-
ard korun), nevyužila zhru-
ba miliardu eur (26,34 mi-
liardy korun). Informovala 
o tom ministerstva financí 
a pro místní rozvoj.

Za úspěch nynější vlády 
považuje vyčerpání víc než 
96 procent přidělených pe-
něz ministr financí Andrej 
Babiš (ANO). „Přišli jsme 
do situace, kdy se evropské 
peníze čerpaly málo nebo 
vůbec, chyběly projekty 
a vůle situaci zlepšit. Díky 
našemu nasazení a krizo-
vému managementu se 
podařilo odvrátit hrozbu, 
že Česko o přidělené peníze 

přijde,“ uvedl. Původní pro-
gnózy počítaly v nejhorším 
možném případě s nedočer-
páním až 85 miliard korun 
z EU.

Intervence České národní 
banky proti posilování ko-
runy způsobily, že koncem 
minulého programového 
období bylo Česko nuce-
no po přepočítání dotací 
na českou měnu zintenziv-
nit čerpání. Jako problém, se 
kterým se MMR u dotací po-
týká, to předloni jmenovala 
ministryně Karla Šlechtová 
(za ANO). Po letošním ohlá-
šeném ukončení intervencí 
a očekávaném posílení 
koruny vůči euru lze naopak 
v nynějším období do roku 
2020 očekávat, že objem 
dotací přepočtený na českou 
měnu se ztenčí. /čtk/

Česko vyčerpalo z fondů 
eU téměř sto procent

Novela zvyšuje  
pokuty operátorům  

z nynějších 20 milionů 
korun až na

deset
procent z obratu  

firmy.

Na ekologii půjde 
dalších pět miliard 
Na ochranu proti povod-
ním, předcházení vzniku 
komunálních i průmyslo-
vých odpadů, rekultivace 
starých skládek a snížení 
energetické náročnosti 
veřejných budov půjde 
prostřednictvím minister-
stva životního prostředí 
z evropských fondů dalších 
více než pět miliard korun.

Řidiči budou stávkovat 
jen v některých krajích 
Čtvrteční stávky se 
zúčastní značná část 
řidičů autobusů ve čtyřech 
krajích, a to v Jihočeském, 
Ústeckém, Olomouckém 
a Jihomoravském kraji. 
V Libereckém kraji budou 
stávkovat jen jednotlivci. 
/čtk/

Krátce
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n Změny v jízdních řá-
dech vyjdou jen letos 
na 65 milionů korun.

Jan Šindelář

Rada hlavního města 
vyšla včera částečně vstříc 
požadavkům některých 
městských částí ve věci po-
sílení linek veřejné dopravy. 
Jde především o zkrácení 
intervalů na linkách metra 
a posílení autobusového 
provozu. Změny budou uvá-
děny v život postupně v ná-
sledujících měsících a letos 
vyjdou zhruba na 65 mili-
onů korun. To je přebytek, 
který zůstal po loňských 
proměnách tramvajových 
a autobusových linek. Pro 
příští rok už bude muset 
město posílení dopravy za-
pracovat do svého rozpočtu.

První dozná změnu pro-
voz metra, a to už koncem 

dubna. Na všech třech 
linkách se zkrátí večerní 
interval z deseti na 7,5 mi-
nuty, zejména na lince B se 
pak zkrátí intervaly i v pod-
večerní špičce. Dopravní 

podnik rovněž zruší speci-
ální páteční grafikon metra, 
který v systému přežívá 
z minulosti, kdy byl reakcí 
na brzké odjezdy Pražanů 
na chalupy. Nově bude pátek 

v metru vypadat jako každý 
jiný pracovní den. 

„Praha tím dává jasně 
najevo, že to s podporou ve-
řejné dopravy myslí vážně,“ 
uvedl náměstek primátorky 
Petr Dolínek. Město chce po-
dle něj zvyšovat konkurence-
schopnost veřejné dopravy 
vůči dopravě individuální. 

Intervaly se zkrátí 
i na řadě autobusových tras. 
Celodenně například na lin-
kách 119, 136 nebo 213, o ví-
kendu na letištní lince 100. 
Na páteřní linku 118 vyjedou 
o víkendech delší kloubové 
autobusy. 

K zásadním změnám 
dojde v oblasti Uhřínevsi. 
Kvůli nové zástavbě budou 
zavedeny nové linky v řadě 
od 226 do 229. Mimo jiné 
vzniknou nová přímá spojení 
mezi stanicí metra Háje, 
Benicemi a Lipany a dojde 
k posile spojení do Hájku 
i Královic.

rada schválila posílení 
metra i autobusů

n Nová vodní linka by 
měla v ročním zku-
šebním provozu začít 
pracovat v roce 2018.

Pražští radní odložili roz-
hodnutí o provozovateli nové 
linky Ústřední čistírny od-
padních vod (ÚČOV), kterou 
město buduje na Císařském 
ostrově. Podle dokumentu, 
který měli radní projednat, 
by provozovatelem byla 
městská firma Pražská 
vodohospodářská společnost 
(PVS). Nová vodní linka by 
měla být dokončena v dub- 
nu 2018, kdy začne fungovat 
v ročním zkušebním provo-
zu. Čistírnu musí metropole 
zmodernizovat kvůli přísněj-
ším ekologickým podmín-
kám a předpisům EU.

„Praha ji chce zkusit 
provozovat sama. Chtěli 

bychom, aby byl zavčas při-
praven tým, který převezme 
ÚČOV tak, aby to nebylo 
svěřeno Pražským vodovo-
dům a kanalizacím (PVK) 
nebo někomu dalšímu 
a Praha si dokázala 
ve své vlastní 
režii spravovat 
největší čistír-
nu odpadních 
vod,“ řekl 
náměstek 
primátorky 
Petr Dolínek 
(ČSSD).

Podle Dolínka 
včerejší stažení 
materiálu z jednání nic 
neznamená, musí se k němu 
vést ještě další jednání 
a seznámit se s ním prý mu-
sejí například i zastupitelé. 
„Jedná se o strategické roz-
hodnutí, které když uděláme 
o dva týdny později, bude to 
spíše ku prospěchu,“ řekl.

V současnosti budovaná 
vodní linka vyjde na 5,8 mi-
liardy korun. Jde o první fázi 
modernizace čistírny, která 
by v konečném součtu měla 

stát přes deset miliard 
korun. Letos se 

prostaví 2,9 mi-
liardy korun 
a jde o největší 
letošní inves-
tici města.

ÚČOV 
na Císařském 

ostrově slouží 
od roku 1966. 

V osmdesátých 
a devadesátých 

letech byla rekonstruo-
vána, navýšila se tak její ne-
dostatečná kapacita. V sou-
časné době fungující čistírnu 
provozují PVK, které mají 
od Prahy prostřednictvím 
PVS v pronájmu vodovodní 
síť. Stoprocentním vlastní-
kem PVS je Praha. /čtk/

město chce novou čístínu 
provozovat samo

PrAhA UPrAví vzhleD výdechů z tunelu Blanka. Střešo-
vický, který stojí v ulici Nad octárnou, ozdobí popínavé rostliny. 
Původní návrh počítal s tím, že zde bude lezecká stěna, majitelé 
okolních domů s tím ale nesouhlasili. Druhý výdech u Stromov-
ky bude upraven podle návrhu architekta Frederika Díaze a má 
být obložen strukturovaným umělým kamenem, na němž budou 
linie tvořené z bodů. Kolem bude umístěno několik laviček.

ZElENý KaBát
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Strážníci investují 
do vybavení vozů 
Pražská městská policie 
nakoupí či nechá obnovit 
vybavení asi 80 služeb-
ních vozidel. Vyměněny 
budou například výstraž-
né majáky nebo zázna-
mová zařízení. Obnova 
zařízení aut se uskuteční 
v následujících čtyřech 
letech. Celkem na obnovu 
vynaloží 5,5 milionu ko-
run. Zařízení strážníkům 
dodá firma MandisanPlus. 

Garáže se otevřou  
v provizorním režimu
Praha zamýšlí zprovoznit 
v provizorním režimu 
garáže, které vznikly při 
stavbě Blanky na Letné 
a na Prašném mostě.  
Provoz garáží by ma-
gistrát zadal dočasně 
některé z bezpečnostních 
firem, s níž má smlouvu 
na takové služby. Garáže 
na Prašném mostě  mají 
kapacitu 303 míst, na Le-
tenské pláni se jich vejde 
více než  osm set. Kdy 
budou garáže otevřeny, 
není zatím jasné. /čtk/

Krátce

mhD BUDe JezDit ČAStěJi. Město zkrátí intervaly v metru 
a posílí některé autobusové spoje. 
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Celkové náklady 
na výstavbu vodní linky 

vyjdou na

5,8
miliardy korun.



Čeští vývozci  
nejčastěji očekávají,  
že koruna v příštím  

měsíci posílí nad 

26,50
koruny za euro.
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n ČNB ukončí devizo-
vé intervence podle 
členů Asociace expor-
térů nejspíše příští 
čtvrtek.

Jaroslav Bukovský

Devět z deseti exportérů sází 
na to, že koruna po ukon-
čení devizových intervencí 
do měsíce posílí o dvě a více 
procent, a to až k 25 koru-
nám za euro. Zbylá desetina 
vývozců předpokládá, že 
česká měna dalším oslabe-
ním až o dvě koruny za euro 
ještě více podpoří export. 
Plyne to z průzkumu Asociace 
exportérů napříč členskou 

základnou. Během dvou uply-
nulých pracovních dnů, kdy 
ČNB mohla kdykoli odvolat 
závazek bránit slabou měnu, 
koruna proti euru až 
o necelého půl pro-
centa oslabovala.

„Osobně s více 
než čtyřice-
tiprocentní 
pravděpodob-
ností sázím 
na ukončení 
intervencí 
mezi třináctým 
dubnem a čtvr-
tým květnem. V té 
době už bude mít ČNB 
k dispozici březnovou inflaci, 
která jí potvrdí trend oživení 
inflace,“ míní hlavní ekonom-
ka Raiffeisenbank Helena 

Horská. Na jednání bankovní 
rady příští týden ve čtvrtek 
sázejí jako na pravděpodobné 
datum uvolnění koruny i čeští 

vývozci. Nejčastěji pak 
počítají s tím, že 

v následujícím 
měsíci měna 

posílí nad 
26,50 koruny 
za euro.

Nejistota 
spojená s vý-

vojem koruny 
se odráží v tom, 

že značná část 
firem zůstává neza-

jištěná. Podle průzkumu 
PwC mezi šéfy firem se zajis-
tily dvě třetiny podniků. Data 
ČNB hovoří o ještě skromněj-
ším zajištění, ke konci března 

prý byla na rok dopředu 
zajištěna necelá třetina české-
ho vývozu. 

„Blížící se termín uvolnění 
nám dělá starosti. Na druhé 
straně jsou komentáře finanč-
ních odborníků natolik různo-
rodé, že jsme se rozhodli jen 
čekat a nečinit zásadní kro-
ky,“ uvádí šéf potravinářského 
gigantu Bidfood Bohumil Volf. 
Podle Raiffeisenbank podstat-
ně vzrostl zájem o zajištění 
v několika dnech předchá-
zejících poslednímu jednání 
bankovní rady ČNB. 

vývozci vidí korunu o více 
než dvě procenta silnější

043-17_FIN_kampan_3-4__inz_E15_135x148mm_v1.indd   1 01.03.2017   0:32:25
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Společnost MND loni vytěži-
la v Česku meziročně méně 
ropy i plynu. Ropy bylo  
127 tisíc metrů krychlových, 
proti roku 2016 o deset pro-
cent méně. Zemního plynu 
firma vytěžila 85,1 milionu 
metrů krychlových, meziroč-
ní pokles byl pětinový. 

Hlavním důvodem poklesu 
byly podle vedení firmy níz-
ké ceny ropy na světových 

trzích, které způsobily, že 
se těžba tolik nevyplácela. 
Vývoj cen ropy ovlivní také 
objem těžby v letošním roce, 
dodali.

Například cena severo-
mořské ropy Brent klesla 
počátkem loňského roku  
k 35 dolarům za barel, proti 
šedesáti dolarům v létě 2015. 
Nyní se její cena pohybuje 
kolem 53 dolarů za barel.

Dobývací prostory MND 
pokrývají ložiska ropy a ply-
nu na jižní Moravě, v oblasti 
od hranice s Rakouskem 
a Slovenskem směrem 
k Brnu, Vyškovu a Zlínu. 
Firma v těchto lokalitách 
provozuje stovku ropných 
a sedmdesát plynových 
těžebních vrtů.

V letošním roce zahájila 
společnost MND průzkumný 
vrt na ropném ložisku Žaro-
šice. Poprvé na něm využívá 
novou mobilní ropnou vrt-
nou soustavu MD-150. Spolu 
s menší soustavou MD-80 ji 
zakoupila loni, přičemž cena 
každé z nich se pohybovala 
v desítkách milionů korun.  
/čtk/

moravské naftové 
doly omezily těžbu

PSG odmítá 
insolvenční 
řízení
Otrokovická stavební 
firma PSG-International 
nesouhlasí s insolvenč-
ním řízením, kterému 
čelí od konce března, a to 
na návrh ruské investiční 
společnosti UPUP. 

PSG-International nemá 
vůči navrhovateli žádné 
závazky, není v úpad-
ku a neexistují jakékoli 
důvody pro zjištění jejího 
úpadku, uvedla společnost 
ve svém vyjádření.

Stavební firma údajně 
dluží ruské společnosti 
66,5 milionu eur, tedy asi 
1,8 miliardy korun. PSG-
-International podle návr-
hu čerpala peníze za ne-
provedené práce na stavbě 
paroplynové elektrárny 
Poljarnaja. PSG považuje 
insolvenční návrh za ne-
důvodný a šikanózní. /čtk/
 více e15.cz

inveStice. Firma MND 
pořídila novou vrtnou soupravu 
MD-150 za desítky milionů.

fo
to

 Č
tK

VšE o ČEsKé  
Koruně – spEciál 

INtERvENCE ČNB

víCE Na E15.CZ

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/rusove-vyrukovali-na-stavbare-ze-zlinska-chteji-temer-dve-miliardy-za-stavbu-elektrarny-1330821
http://zpravy.e15.cz/intervence-cnb
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n Náklady na opravu 
železnice na Molda-
vu se odhadují zatím 
na padesát milionů 
korun.

Jan Šindelář

Správa železniční dopravní 
cesty řeší zapeklitý technic-
ký problém. Vody z jarní-
ho tání pohnuly náspem 
proslulé lokálky do stanice 
Moldava v Krušných horách. 
Existence trati zapsané 

na seznamu kulturních pa-
mátek je tak už poněkolikáté 
ohrožena. Od po-
loviny března 
provoz zajiš-
ťují autobusy 
a řešení není 
v dohledu. 

„Zatím se 
stále držíme 
myšlenky trať 
sanovat, nic-
méně i vzhle-
dem ke stále 
probíhajícímu 
geologickému výzkumu 
neznám konkrétnější ter-

mín,“ uvedl mluvčí Správy 
železniční dopravní cesty 

Marek Illiaš. 
Trať je nesjízd-
ná v posledním 

úseku mezi 
Mikulovem 
a Moldavou, 
kde je také 
nejhůře 
přístupná. 

Železničáři 
tak s odborní-

ky zatím hledají 
technické řešení 

oprav a upřesňují náklady. 
Aktuálně se odhady pohy-

bují kolem padesáti milionů 
korun. Termín opravy není 
zatím jasný, výluka je ale 
napsaná v systému Českých 
drah až do 9. prosince, kdy 
přestává platit letošní jízdní 
řád. 

Víkendová lokálka přitom 
nabývá na významu pře-
devším o prázdninách, kdy 
jezdí denně a vozí stovky 
turistů, především cyklistů. 
Minimálně letošní sezona 
je ale ztracena. „To je velká 
komplikace, protože když 
nastane příznivé počasí, 
přepravujeme zhruba dvacet 

Sesuv ohrožuje 
existenci horské trati 

Horská dráha  
měla na kahánku už 

několikrát. V polovině

90.
let byla málem  

zrušena.

kol v jednom vlaku,“ uvedla 
mluvčí drah Radka Pistoriu-
sová. Náhradní autobusová 
doprava přitom nemůže vlak 
cyklistům nahradit, sou-
pravu autobusu s přívěsem 
na kola prý nelze v oblasti 
využít. 

„Hledáme řešení, chtěli 
bychom alespoň v určitém  
množství bicykly do hor 
dopravit,“ doplnila mluvčí 
Českých drah. Hospodářský 
význam trati zdůrazňuje 
Klub přátel krušnohorské 
železnice. „Bez provozu 
této dráhy si lze jen stěží 
představit rozvoj zdejší 
části Krušných hor,“ uvedl 
ve svém prohlášení. 

Horské železnici přitom 
hrozil zánik už několikrát. 
V dezolátním stavu se ocitla 
například v polovině deva-
desátých let, kdy málem byla 
zrušena. Tehdejší vedení 
Českých drah se ale nakonec 
rozhodlo trať rekonstruovat. 

neJiStá  
BUDoUcnoSt. 
vlaky jezdí do Mol-
davy v Krušných 
horách už více než  
130 let. Nyní ale 
mají vynucenou 
pauzu a jejich ná-
vrat v nejbližších 
měsících čekat 
nelze. fo

to
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Adéla Čabanová

Centrum Iscare, které patří 
do skupiny Hartenberg, pra-
cuje na programu dálkového 
sledování pacientů nazva-
ném IBD asistent. „Projekt 
je zaměřený na to, aby byli 
pacienti pod stálou kontro-
lou, ale nemuseli k lékařům 
docházet,“ říká Milan Lukáš, 
vedoucí centra pro střevní 
záněty v Iscare. Lékaři by se 
pak mohli více věnovat paci-

entům s četnějšími problémy. 
Na vývoj databáze a chod 
aplikace schválila Všeobecná 
zdravotní pojišťovna grant 
450 tisíc korun z prostředků 
na prevenci. Po důkladném 
ověření by se aplikaci mohly 
přihlásit i ostatní zdravotní 
pojišťovny.

Telemedicína v Česku zatím 
nezískala přílišnou podporu. 
Rychle se rozvíjí zejména 
v USA, kde je práce lékaře vel-
mi nákladná, a tak se snížení 

počtu návštěv rychleji vyplatí. 
Aplikace IBD asistent pracuje 
s promyšleným dotazníkem 
a domácím testem výskytu 
specifické bílkoviny ve stoli-
ci. Výsledky pak mají každé 
tři měsíce putovat z mobilu 
pacienta k lékaři. Test na bíl-
kovinu vyvinula norská firma 
Calpro, na distribuci v Evropě 
spolupracuje se zdravotnic-
kým gigantem MSD. Projekt 
IBD asistent je na začátku, 
Iscare v současnosti hledá 

partnera pro vývoj aplikace. 
„U chronických nemocí je 
elektronická forma komuni-
kace věc budoucnosti,“ říká 
profesor Lukáš. Jeho tým se 
účastnil mezinárodní studie, 
která potvrdila, že telemedi-
cínské sledování pacientů se 
střevními záněty má stej-
né výsledky jako návštěvy 
u lékaře. Z telemedicínských 
řešení jsou u nás ustálenou 
součástí zdravotních služeb 
kardiostimulátory s domácím 

sledováním pacientů. Velký 
potenciál má využití telemo-
nitoringu v léčbě pacientů 
s cukrovkou. Ti si mohou poří-
dit elektronický glukometr, 
který posílá data do mobilu či 
PC a přes něj do on-line účtu 
pacienta. Podobně fungují 
elektronické tlakoměry nebo 
inteligentní váha. Ve vývoji 
jsou náramky, jež sledují stav 
pacientů s maniodepresivní 
nebo jinou bipolární psychic-
kou poruchou.

mobil může nahradit návštěvy u lékařů



www.e15.cz | 7 |

n Algoritmický po-
dílový fond založený 
ekonomy Pavlem 
Kohoutem a Alešem 
Michlem má inves-
torům ročně vynášet 
v průměru pět pro-
cent.

Arsen Lazarevič

Nový trend matematicky říze-
ných fondů se prosazuje stále 
více také v České republice. 
Peníze – zpravidla od milionu 
korun výše –, které investo-
ři svěří podílovému fondu 
Quant, řídí algoritmus. Tento 
matematický model porovná 
množství peněz v ekonomice 
Spojených států s cenou akcií 
a na základě toho vyhodno-
cuje, zda je vhodné období 
pro investice do amerických 
cenných papírů, přesněji zda 
jsou podhodnocené, anebo 

naopak. „Nejde o nějaké 
aktivní investování. Zbytek 
držíme ultrakonzervativně, 
na termínovaném vkladu,“ 
vysvětluje princip Aleš Michl. 
Nevěří přitom, že by doká-
zal vybrat jednotlivé 
akcie správně, 
a z tohoto důvo-
du se podnik 
vydává cestou 
indexového 
fondu a drží 
index S&P 
500, který 
sdružuje pět 
stovek největších 
společností. Cílem 
je dosahovat průměr-
ného výnosu ve výši pět a více 
procent ročně. 

„Začali jsme v září 2016 
a do února 2017 jsme drželi 
celou dobu sto procent portfo-
lia v amerických akciích. Poté, 
co akcie vzrostly, algoritmus 
zavelel v březnu ke snížení 
jejich váhy na 52 procent,“ 

uvádí Michl s tím, že v přípa-
dě nafouknutých akciových 
trhů putují peníze investorů 
do termínovaných vkladů.

Úspěch či neúspěch fondu 
si nikdo nedovoluje před-

povídat. „Investiční 
postup vycháze-

jící z podstatné 
míry z množ-
ství peněz 
v ekonomice, 
má větší šanci 
na dosažení 

nadstandardní 
výnosnos-

ti. Roboticky 
řízený fond Quant 

je však příliš mladý 
na to, aby bylo možné jeho 
konkrétní strategii označit 
za úspěšnou. Za dva až tři 
roky budeme moudřejší,“ 
uvádí analytik společnosti 
Cyrrus Lukáš Kovanda s tím, 
že trend nastupujících fondů 
opírajících se o určitý algo-
ritmus je nezpochybnitelný. 

Quant už má 101 milionů korun

Cílem  
algoritmického  

fondu  je dosahovat  
zisku ve výši

5 %
a více.

•	majetek v dubnu 2017:  
101 milionů korun

•	výnos od září 2016 do úno- 
ra 2017: 7,05 procenta

•	výnos od počátku roku 2017: 
pět procent

•	aktiva: 500 největších 
firem ve spojených státech 
prostřednictvím indexu  
s&P 500 a termínované 
vklady

základní informace 
o fondu Quant

Notebooky stvořené 
k profesionální práci

Notebooky řady ThinkPad se za více než dvě dekády své existence 
proslavily svou legendární spolehlivostí a odolností umožňující 
maximální efektivitu práce i ve velmi náročných podmínkách. 

„Firmy a profesionálové očekávají vysoké standardy v oblasti 
zabezpečení, výdrže i uživatelského komfortu. Proto neustále 

zdokonalujeme technologie biometrického zabezpečení, životnosti 
komponent i ovládání,“ říká Matej Hušták, marketingový specialista 

pro oblast fi remních notebooků Lenovo. 

Více informací o noteboocích ThinkPad 
najdete na lenovo.com/think

269099/14 inzerce

„Rozmach zažívají zejména 
ve Spojených státech, při-
čemž těží z nízkých nákladů. 
Trendem je však odklon 
od odosobněných, čistě robo-
tických fondů k hybridním, 
jež snoubí lidský přístup prá-
vě s algoritmickým řízením 
portfolia,“ dodává Kovanda. 
 více e15.cz

n Švédský koncern 
Trelleborg se zbavil 
západočeského závo-
du na výrobu gumá-
renských směsí.

Společnost Hexpol ze Švéd-
ska koupila za 1,8 miliardy 
korun výrobce gumáren-
ských směsí Trelleborg Ma-
terial & Mixing Lesina, který 
zaměstnává 125 lidí a jeho 
obrat v loňském roce činil 
1,1 miliardy korun. Stalo se 
tak rok a půl poté, co firma 
Trelleborg od podnikatelů 
Tomáše Němce a Oldřicha 
Šlemra koupila holding Čes-
ká gumárenská společnost, 
kam spadá i otrokovický 
Mitas. 

Šéf Trelleborgu Peter 
Nilsson zdůvodnil prodej 
západočeské firmy tím, 
že již nechce podporovat 
konkurenci dovozem vlastní 
gumárenské směsi a raději 
nasměruje síly do výroby 

pneumatik ve firmě Mitas. 
Informoval o tom server 
Deník.cz. 

„Úkolem našich mísi-
cích operací je zásobovat 
skupinu vysoce kvalitními 
směsmi, které jsou důležitou 
součástí finálních výrobků,“ 
uvedl Nilsson. „Provoz v Čes-
ku má ale velkou zákaznic-
kou základnu mezi externí-
mi odběrateli. To znamená, 
že dodává směsi také našim 
přímým i nepřímým konku-
rentům, což je dlouhodobě 
neudržitelné. Podnik se 
proto bude lépe rozvíjet pod 
jiným vlastníkem,“ dodal. 
Zákazníci firmy se rekrutují 
převážně z automobilového 
průmyslu, ale i ze stavebnic-
tví a dalších průmyslových 
odvětví. 

Nový majitel tuzemské 
společnosti, švédský Hexpol, 
již v Česku gumárenské 
směsi vyrábí v uničovském 
závodě. Celkem má více než 
čtyři desítky továren po ce-
lém světě. /pap/

majitel mitasu 
prodal jednu 
z továren v Česku

Ulčákův E-Invest  
kupuje Hutní montáže
Strojírenský holding Vít-
kovice Machinery Group 
ostravského podnikatele 
Jana Světlíka prodá svou 
dceřinou firmu Hutní 
montáže E-Investu Marti-
na Ulčáka. Uvedla to pora-
denská společnost Grant 
Thornton, jež holdingu 
s prodejem pomáhá.

Pendolina zrenovuje 
bez soutěže DPOV
Interiér souprav pendoli-
no obnoví bez výběrového 
řízení dceřiná společnost 
Českých drah DPOV. Rych-
lovlaky dostanou nová se-
dadla, vizuální informační 
systém, dětské kino, nové 
obložení stěn a zmoderni-
zováno bude WC. Změna 
se bude týkat všech sedmi 
souprav Pendolino. Cena 
zakázky nebyla uvedena. 
/čtk/ více e15.cz

Krátce

http://nazory.e15.cz/rozhovory/ales-michl-nas-model-muze-byt-spolehlivy-jen-v-usa-1330818
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/nova-sedadla-a-detske-kino-drahy-omladi-pendolina-1330813
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n Dva roky šetření 
a osekávání investic 
skončily. Američtí 
těžaři ropy od konce 
loňského roku pum-
pují do nových vrtů 
miliardy dolarů. 

Jan Stuchlík

Konec špatných časů, hlásí 
američtí těžaři ropy. Ty 
dostala do úzkých politika 
levné ropy, kterou razil kar-
tel OPEC. Po dvouletém bru-
tálním osekávání nákladů 
zvýšili v loňském posledním 
čtvrtletí investice do nových 
vrtů o 4,9 miliardy dolarů, 
což je meziroční skok  
o 72 procent. Americká vlád-
ní Energetická informační 
agentura konstatuje, že větší 
investiční boom těžební sek-
tor nezažil od roku 2012.

První náznak zotavení 
těžařů přinesl loňský pod-
zim. Poprvé od konce roku 
2014 jim prodej ropy vydělal. 
Podíl amerických těžebních 
firem, které dosáhly zisku, se 
zvedl z deseti procent na za-
čátku loňského roku na více 
než polovinu. Povzbuzeni 
těmito čísly a s vidinou 
dalšího růstu cen ropy nad 

50 dolarů za barel po loňské 
dohodě OPEC těžaři rozjeli 
vlnu investic. Ve zvyšování 
kapitálových výdajů pokra-
čují i letos, uvádí EIA.

Od poloviny loňského 
roku se zdvojnásobil počet 
aktivních vrtů. Navíc během 
chudých let se firmy naučily 
z existujících vrtů dostat 
více ropy. Společně s investi-
cemi budou moci díky vyšší 
produktivitě vrtů zvednout 
celkovou těžbu. OPEC tak 
americkou těžbu do určité 
míry zachránil. „Odvětví se 
po fázi adaptace na nízké 
ceny ropy vymanilo z módu 
přežití,“ komentuje situaci 
Malcolm Dickson, analytik 
společnosti Wood Macken-
zie. Tradičním producentům 
ropy v OPEC zmrtvýchvstání 

americké těžby zatím neva-
dí. „Zůstávám opatrně opti-
mistický. Přebytek nabídky 
nad poptávkou se začíná 
zmenšovat,“ prohlásil Moha-
mmad Barkindo, generální 
tajemník OPEC. O pokračo-
vání omezené těžby se bude 
rozhodovat v polovině roku. 

Mezinárodní agentura 
pro energii už zvýšila odhad 
americké těžby. V roce 2021 
budou američtí těžaři dodá-
vat na trh o 1,6 milionu bare-
lů denně více. Loňský odhad 
hovořil o růstu o 1,3 milionu 
barelů. Ostatní země, které 
nejsou členy OPEC, zvýší 
těžbu v příštích pěti letech 
o dalších 1,7 milionu barelů. 
Tyto dodávky by měly držet 
ceny ropy kolem stávající 
hranice 50 dolarů za barel. 

Americká těžba 
vstává z mrtvých

Íránci koupí šedesát boeingů

Iran Aseman Airlines podepsala s americkým výrobcem 
letadel Boeing smlouvu o nákupu 60 nových letounů  
737 Max. Zástupci firem dohodu podepsali po ročním jed-
nání. Hodnotu kontraktu firmy neuvedly, podle katalogo-
vých cen může činit asi šest miliard dolarů.  

Prodej aut v Německu výrazně vzrostl

V Německu se v březnu prodalo o 11 procent více rosob-
ních automobilů. Bylo to nejrychlejší tempo růstu regist-
rací nových aut za poslední téměř rok, přispěly k němu ale 
dva prodejní dny navíc. Celkem bylo v Německu v březnu 
nově zaregistrováno 359 700 vozů. 

Draghi: Hotovost je pro ekonomiku pořád nezbytná

Přes tři čtvrtiny plateb v eurozóně probíhá v hotovosti, 
která je pro ekonomiku nezbytná, navzdory rozmachu di-
gitálních transakcí. Při uvedení padesátieurové bankovky 
do oběhu to prohlásil prezident ECB Mario Draghi. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

austrálie 1 19,177

Čína 1 3,691

dánsko 1 3,638

eMU 1 27,055

chorvatsko 1 3,638

Japonsko 100 23,014

Kanada 1 18,896

Maďarsko 100 8,745

norsko 1 2,947

Polsko 1 6,355

rusko 100 45,032

švédsko 1 2,815

švýcarsko 1 25,347

turecko 1 6,950

Usa 1 25,404

velká Británie 1 31,601

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 4. 4. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

cetv 76,65   -0,52 % 

ČeZ 433,30   -0,16 % 

erste Bank 816,10   -1,34 % 

Fortuna 105,35   0,33 % 

Kofola 399,30   -0,62 % 

KB 952,10   -0,30 % 

Moneta 85,85   -0,23 % 

o2 cr 285,00   0,18 % 

Pegas 820,60   -0,86 % 

Philip Mor. Čr 13 826,00   1,18 % 

tMr 660,00 0,00 %

Unipetrol 233,00   -0,38 % 

viG 614,00   -0,24 % 

Celkový objem (v tisících korun) 462 100

akcie na pražské burze 4. 4. 2017 

týdenní produkce amerických ropných polí  
(v tisících barelů denně)

 pramen iEA
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Stále v kUrzU. Gramofonové desky na rozdíl od CD, které je 
měly v 80. letech nahradit, mezi lidmi dál nacházejí oblibu.
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Radek Pavlovič

Americký hudební průmysl 
chytá druhý dech. Podle 
reportu RIAA (Recording 
Industry Association 
of America) v roce 2016 
rostl tamní byznys poprvé 
po dvaceti letech dvoucifer-
ným tempem. 

Zásadní roli hrají strea-
movací služby, ale pozadu 
nezůstávají ani vinylové 
desky, které vykazují 
nejlepší čísla za poslední 
tři desetiletí. Málokdo ale 
desky skutečně poslouchá, 
odhalil nedávný průzkum.

Jak uvádí report RIAA, 
americký hudební průmy-
sl vykázal za loňský rok 
příjmy 7,65 miliardy dolarů. 
Streamovací služby se 
na sumě podílely částkou 
3,93 miliardy dolarů. Jen 
v loňském roce se v USA 
prodalo klasických desek 
v hodnotě 430 milionů 

dolarů. Z prodaných 
fyzických nosičů byl vinyl 
dokonce každý čtvrtý. 
Takový podíl na trhu 
neměla gramofonová deska 
od roku 1985, upozornil 
web qz.com.

Kupovat vinyly ovšem 
v dnešní době neznamená 
je poslouchat. Jak dokládá 
ve svém výzkumu agentura 
ICM Unlimited, gramo-
fonové desky jsou spíš 
sběratelskou záležitostí než 
formátem pro poslech. Ne-
celá polovina dotázaných si 
vinylová alba nepřehrává, 
část z nich dokonce ani 
nemá gramofon, uvedla 
loni BBC.

Výjimečná oblíbenost 
vinylů ale zřejmě dosahuje 
svého vrcholu. Mezi roky 
2012 až 2015 rostly prodeje 
vinylů meziročně  
o 38 procent, za rok 2016  
to bylo o pouhých 3,5 pro-
centa.  více e15.cz

hudební byznys v USA 
dvouciferně roste

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/popularita-vinylu-roste-malokdo-ale-desky-skutecne-posloucha-1330786


n Majitel obou firem 
nastínil plán, kterým 
chce oživit značky in-
ternetových velikánů.

Americký telekomunikační 
operátor Verizon Commu-
nications spojí přebírané 
aktivity internetové 
společnosti Yahoo 
s operacemi své 
internetové 
divize AOL 
do nové spo-
lečnosti jmé-
nem Oath. 
Značky AOL 
a Yahoo by ale 
měly zůstat, 
sdělil Verizon 
v pondělí.

Verizon se v únoru 
dohodl na převzetí základ-
ních aktivit Yahoo. Kupní 
cena se snížila o 350 milio- 
nů dolarů na 4,5 miliardy 
dolarů, což odráželo zprávy 
o rozsáhlých únicích údajů 
o klientech Yahoo. Transak-

ce by měla být dokončena 
ve druhém čtvrtletí.

Šéf AOL Tim Armstrong 
naznačil, že Oath zastřeší 
více než 20 internetových 
značek. Verizon doufá, že 
spojení Yahoo a AOL mu 
pomůže prodávat více 
digitální reklamy. Základní 

aktivity Yahoo, které 
získá Verizon, za-

hrnují e-mailové 
služby, digitál-

ní reklamu 
a mediální 
aktivity. 
Zbývající 
část Yahoo by 

se po dokon-
čení transakce 

měla přeměnit 
v holdingovou 

společnost Altaba, 
jejímiž hlavními aktivy 
budou patnáctiprocentní 
podíl v největším čínském 
internetovém prodejci Ali-
baba a podíl 35,5 procenta 
ve společnosti Yahoo Japan. 
/čtk/

yahoo sloučí 
aktivity s Aol
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VŠECHNY FIRMY
NA JEDNOM MÍSTĚ

REJSTRIKY.E15.CZ
MINUT PRO
EKONOMIKU
A BYZNYS

OBCHODNÍ
REJSTŘÍK

ŽIVNOSTENSKÝ
REJSTŘÍK
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Kdo vydrží,  
vyhraje?
 
Penta minulý pátek oznámi-
la, že chce stáhnout Fortunu 
z burzy. Díky legalizaci on-line 
kasin v ČR, sérii akvizic v jiho-
východní Evropě a zlepšování 
regulatorní situace v Polsku 
vznikal poměrně zajímavý 
investiční příběh. Cena akcií 
Fortuny tak po letech stagnace 
začala v posledních týdnech 
růst, a plán Penty tak byl pro 
investory šok. 

Penta nabídla minoritním 
akcionářům dobrovolný od-
kup za 98,69 koruny za akcii, 
tedy za cenu, která odpovídá 
dvojcifernému diskontu vůči 
obdobným firmám v herním 
sektoru. Tuto nabídku prav-
děpodobně moc minoritních 
akcionářů nevyužije, a začíná 
tak boj mezi minoritními akci-

onáři a Pentou o ceně, za kte-
rou jim své akcie odprodají. Až 
Penta získá 90procentní podíl, 
tak nejspíše využije mož-
nosti vytěsnění minoritních 
akcionářů a současný odkup 
za 98,69 koruny za akcii může 
sloužit jako důležitá reference. 

Když Penta v tomto kole 
odkupu získá byť jen jednu 
jedinou akcii, tak pokud by 
vytěsnění proběhlo do 12 mě- 
síců od konce této nabídky 
(tedy zhruba do června 2018), 
tak odkupní cena nemůže 
klesnout pod tuto hodnotu. 
Penta samozřejmě může vy-
užít i možnost stáhnout akcie 
z trhu ještě před vykoupením 
minoritních podílů, takže vět-
šina institucionálních inves-
torů by musela akcie prodat. 
Ovšem i v tomto případě by 
musela dát novou, tentokráte 
povinnou nabídku převzetí. 

Akcionáři tak mají v sou-
časné době relativně omezený 
potenciál ztráty a šance 
na vyšší nabídku je poměrně 
vysoká.

 
Autor je makléřem patria finance

Z parketu

Václav Kmínek

Nová
firma se bude

jmenovat

Oath.
Značky AOL a Yahoo

ale zůstanou
nedotčeny.
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n Útočník se radika-
lizoval pod vlivem 
Islámského státu při 
své poslední návštěvě 
Kyrgyzstánu. 

Pondělní útok v metru v Pe-
trohradě patrně způsobil 
mladík původem z Kyrgyzs-
tánu s ruským občanstvím.  
„Kamikadze z petrohradské-
ho metra se narodil v roce 
1995 v Kyrgyzstánu a jmeno-
val se Akbardžon Džalilov,“ 
řekl mluvčí kyrgyzské zpra-
vodajské služby. Ruské úřady 

zatím tuto verzi nepotvrdily, 
nicméně o ní jednali ministři 
zahraničí obou zemí. Ruští 
vyšetřovatelé uvedli, že se 
jim podařilo zjistit identitu 
útočníka, jehož tělo rozme-
tal výbuch po vagonu, ale 
v zájmu dalšího vyšetřování 
ji ještě nezveřejní. 

Počet mrtvých mezitím 
stoupl z 11 na 14, skoro pět 
desítek zraněných zůstává 
v nemocnicích. Vyšetřova-
telé vyslechli také příbuzné 
předpokládaného atentát-
níka. Podle tisku se zajímali 
především o jeho kontakty 

s radikálním uskupením 
Islámský stát. Agentura 
Interfax následně 
informovala, 
že Džalilova 
zverbovali isla-
misté. Stalo se 
to prý během 
jeho únoro-
vé návštěvy 
v rodném 
Kyrgyzstánu.

Džalilov podle 
médií před šesti lety 
dostal ruské občanství 
na základě prohlášení svého 
otce, tehdy již ruského ob-

čana, který se do Rusku pře-
stěhoval za živobytím, 

podobně jako mili-
ony pracovníků 

z postsovětské 
střední Asie 
a Kavkazu.

Kazašská 
tajná služba 
naopak 

popřela, že by 
atentátníkem 

byl student Ma-
xim Aryšev, který 

se stal obětí výbuchu. 
Jiný podezřelý muž s vou-
sem a v muslimském oděvu, 

jehož fotografie se objevila 
v médiích, se sám dostavil 
na policii, aby ujistil, že 
s útokem nemá nic společ-
ného.

Vagon metra podle policie 
explodoval v pondělí odpole-
dne v době dopravní špičky 
mezi dvěma stanicemi v cen-
tru metra. Souprava byla 
podle očitých svědků plná 
lidí. Policie pátrá po další 
osobě, která zanechala v jiné 
stanici nálož, zneškodněnou 
pyrotechniky. Jinak by počet 
obětí mohl být ještě vyšší. 
/čtk/ Sledujte e15.cz

v Petrohradě patrně zabíjel kyrgyz

„Vyhrajeme toho tolik, že 
budete z toho vyhrávání až 
unavení,“ sliboval americký 
prezident Donald Trump bě-
hem kampaně. Teď se mu jeho 
protivníci vysmívají. Tak co, 
už jste unavení? Zrušení a na-
hrazenítakzvané Obamacare 
bylo Trumpovou prioritou. 
Republikáni se do systému 

povinného zdravotního pojiš-
tění navážejí od jeho začátku. 
Návrh zákona, který měl 
Obamův zdravotní systém na-
hradit, neprošel nakonec vi-
nou samotných republikánů. 
Trump nedokázal přesvědčit 
ty nejzarytější konzervativce. 
Pro ně byl návrh, který měl 
zachovat některé zásadní 
body Obamacare, příliš proti 
jejich konzervativnímu pře-
svědčení. 

Ačkoliv to zpočátku vypa-
dalo, že téma zdravotního 
pojištění po tomto fiasku 
půjde stranou a nová admi-
nistrativa se vrhne na další 
ze seznamu volebních slibů – 

a to daňovou reformu, během 
víkendu Donald Trump uká-
zal, že možná nebude zdaleka 
tak neústupným tvrďákem, 
za kterého se považuje. Pokud 
nebudu schopný domluvit 
se s republikány, udělám 
dohodu s demokraty. Kdo to 
kdy slyšel? Demokraté mají 
samozřejmě z jeho prvního 
výrazného neúspěchu obrov-
skou radost a dá se jen stěží 
očekávat, že mu při dalším 
snažení půjdou na ruku. 

Pro nás Evropany může 
být americký boj o zdravotní 
systém nepochopitelný. To, 
co my bereme jako samo-
zřejmost – tedy pravidelné 

placení zdravotního pojištění 
a automatickou účast na sys-
tému, považují mnozí Ameri-
čané za socialismus hraničící 
s komunismem. S podobnými 
názory se potkávám na jihu 
Spojených států pravidelně. 

Lidé kritizující Obamaca-
re volají po starých časech, 
kdy měli podle svých slov 
větší nabídku soukromého 
pojištění, tedy mohli si koupit 
levnější pojištějí – na druhou 
stranu v případě, že by se jim 
skutečně stalo něco vážného 
nebo potřebovali použít sanit-
ku, či zůstat v nemocnici, toto 
„malé“ pojištění by nepokrylo 
téměř žádné náklady. 

Vysoké účty jsou běžnou 
realitou nemocných Ameri-
čanů. Často za jednu operaci 
platí ve splátkovém kalendáři 
i několik let. Pro nás Evropany 
je kolikrát levnější zaplatit le-
tenku a lékařský zákrok u nás, 
než stejnou věc naplánovat 
v americkém bydlišti. Zdejší 
systém je navíc tak složitý, že 
mu pacienti a mnohdy dokon-
ce ani pojišťovací agenti sami 
nerozumí. 

Přišel na to už i prezident. 
Změnit zdravotní zákon je 
mnohem těžší než podepsat 
exekutivní příkaz. 

Autorka je novinářkou žijící v usA

Trump 2020

Náš člověk v USA 

 Julie Urbišová

Při náletU v syrském Idlibu zemřelo minimálně sto lidí a až 400 jich bylo zraněno. Podle sym-
ptomů raněných se hovoří o použití chemické látky, zřejmě toxického plynu. Podle organizace 
SohR útočila syrská nebo ruská letadla, avšak obě strany to popřely. Mnoho světových politiků 
požádalo o vyšetření případu. Francie svolala mimořádné zasedání Rady bezpečnosti oSN. 

ChEMICKý MaSaKR v IDlIBU
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Počet
obětí útoku 
stoupnul na

14.
Dalších padesát lidí

je stále
 v nemonici.

Evropský parlament se zastal spotřebitelů

Poslanci evropského parlamentu se včera vyslovili pro 
přísnější pravidla emisních kontrol automobilů a pro od-
škodnění podvedených majitelů aut.  Zpráva z vyšetřování 
skandálu automobilky Volkswagen, kterou europoslanci 
schválili, je rovněž kritická vůči Evropské komisi a člen-
ským zemím za jejich liknavý přístup.  

USA zpřísní kontroly cizinců při vstupu do země

Cizinci, kteří chtějí navštívit Spojené státy, mohou být 
donuceni prozradit úřadům kontakty na svých mobilních 
telefonech, přístupová hesla ke svým účtům na sociálních 
sítích a údaje o finanční aktivitě. Zároveň se budou muset 
podrobovat výslechu ohledně svých světonázorů. Tvrdí to 
deník Wall Street Journal s odvoláním na úřední zdroje. 

V Maďarsku prošel zákon o zahraničních školách

Maďarský parlament schválil novelu omezující působení 
zahraničních vzdělávacích institucí v zemi. Podle kritiků 
norma míří proti Středoevropské univerzitě, kterou zalo-
žil miliardář maďarského původu George Soros. /čtk/

Krátce
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n Diaspora v USA 
čeká, jak se nový 
prezident zachová při 
výročí genocidy, bě-
hem níž za první svě-
tové války zahynulo 
1,5 milionu Arménů. 
Ve Spojených státech 
má přitom arménská 
komunita veliký vliv 
na byznys. 

Donald Trump musí vyřešit 
další hlavolam: jakou politi-
ku zvolí vůči kavkazskému 
regionu. Bude zvažovat, jak 
nenaštvat mocnou komunitu 
amerických Arménů, ale zá-
roveň se nedotknout Turecka 
a Ázerbájdžánu.

Téma začíná být palčivé 
s blížícím se 24. dubnem. To 
si Arméni připomínají vý-
ročí etnických čistek, které 
provedl v době první světové 
války tehdejší turecký režim 
a při nichž zahynulo 1,5 mi- 
lionu lidí. Americko-armén-
ská komunita čeká, jestli 
Trump tyto čistky vzpomene 
a zda výslovně použije slovo 
„genocida“. To by vnímala 
jako důležité gesto. Trumpa 
k tomu vyzvalo v otevřeném 
dopise i několik kongres-
manů. „Budete stát po boku 

prezidenta Reagana, který 
v roce 1981 uznal, že o geno-
cidu šlo,“ píše se v dopise. 
Dodnes to ovšem naopak 
kategoricky odmítá Turecko.

Emoce navíc rozvířil 
nový americký historický 
velkofilm The Promise. 
Jeho zámořská premiéra je 
načasována právě na vý-
ročí genocidy, protože o ní 
kontroverzní snímek za sto 
milionů dolarů pojednává. 
Vznik filmu inicioval americ-
ko-arménský miliardář Kirk 
Kerkorian, který se ovšem 
jeho dokončení nedožil.

Donald Trump zatím ne-
naznačil, jakým prohlášením 
nakonec výročí etnických 
čistek okomentuje. Ame-
ričtí Arméni přitom čekají 
na jeho jasné vyjádření 
ještě ke druhému palčivé-
mu tématu. V New Yorku 
a Washingtonu uspořádali 
několik demonstrací odsuzu-
jících násilnosti v Náhorním 
Karabachu. O tuto oblast se 
Arménie dlouhodobě pře 
s Ázerbájdžánem. „Zastavte 
americkou pomoc Ázerbájd-
žánu,“ žádali demonstrující.

Hlas Arménů je přitom 
v USA hodně důležitý. Jejich 
pozice je v mnohém podob-
ná pozici Židů. I Arménů 
žije v zahraničí víc než 
doma. V Arménii zůstávají 
asi tři miliony obyvatel, 

zato dalších víc než pět 
milionů jich je roztroušeno 
po světě. A druhá největší 
komunita po Rusku žije 
právě v USA. Stejně jako 
Židé, i američtí Arméni se 
stali extrémně úspěšnými 
v byznysu. Z pouhé půlmi-
lionové kvalitně vzdělané 
komunity se v současnosti 
rekrutuje mnoho vlivných 
podnikatelů, bankéřů, krea-
tivců  i investorů.

Prototypem amerického 
snu v arménském podání 
byla právě zářná dráha 

Kirka Kerkoriana, který 
patřil ke klíčovým budo-
vatelům Las Vegas a který 
koupil filmová studia MGM. 
Do Arménie poslal víc než 
miliardu dolarů na dobro-
činné účely. Diaspora svou 
domovskou zemi výraz-
ně podporuje i politicky. 
Proto bude důležité, jaká 
slova nakonec arménští 
byznysmeni z Trumpových 
úst uslyší. Bude to signál 
i k samotné Arménii, kde 
v neděli vyhrála volby vlád-
noucí republikánská strana 

prezidenta Serže Sargsjana. 
Vláda dosud hodně spo-
léhala na finanční pomoc 
z Ruska, ta ovšem v poslední 
době kvůli problémům rus-
kého hospodářství vysychá. 
Ve hře je tedy možnost, že 
se Arménie v budoucnu víc 
přeorientuje na USA.

Arménští magnáti čekají  
na trumpovo slovo

trAUmA z rokU 1915. Naše rány jsou pořád otevřeny, připomněli arméni i malbou na zdi v los 
angeles.
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arménští byznysmeni v USa

Alexis Ohanian Mary Ellen Iskenderianová Steven KandarianAlex Yemenidjian

alexis se narodil shodou 
okolností právě 24. dubna, 
kdy arméni na výročí 
genocidy vzpomínají. Je 
spoluzakladatelem sociální 
sítě reddit a také služby 
na vyhledávání dopravních spojů 
Hipmunk. americký magazín 
Fast company jej loni zařadil 
do seznamu 
nejkreati-
vnějších lidí 
v byznysu.

Finanční odbornice se 
špičkovým vzděláním pracovala 
ve světové bance a nyní vede 
organizaci Women’s World 
Banking. ta sdružuje více 
než 40 finančních institucí 
po celém světě a zaměřuje se 
na poskytování mikroúvěrů 
zejména ženám-
podnikatelkám. 
Má 24 milionů 
klientů. 

Jeho prarodiče utekli 
z osmanské říše před 
genocidou. do roku 2005 řídil 
Yemenidjian jedno z největších 
hollywoodských filmových 
studií MGM. Podílel se také 
na vedení slavného hotelu 
a kasina tropicana v las vegas 
a americké 
módní 
značky 
Guess.

řídil americkou agenturu 
PBGc, která v Usa působí 
v systému vyplácení 
penzí. v současnosti je 
Kandarian šéfem globálního 
pojišťovacího giganta, 
společnosti Metlife. ta má 
více než sto 
milionů 
zákazníků  
v 50 ze- 
mích 
světa.

Avie Tevanian

Býval označován jako druhé 
já steva Jobse, s nímž dlouho 
vedl apple. Později působil 
ve fondu elevation Partners, 
který řídil zpěvák skupiny U2 
Bono. letos spouští se svým 
dalším známým ze společnosti 
apple – Fredem andersonem 
– fond rizikového  
kapitálu 
nazvaný 
nextequity.

Tomáš  
Stingl

stranu připravil
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ochránit evropu před dovozy 
z Číny bude jednoduché
n zástupce generálního ředitele 
evropské komise pro oblast 
mezinárodního obchodu mauro 
Petriccione je typický evropský 
úředník. Je přesvědčen, že co dělá 
komise, je správné. Platí to i pro 
ochranu trhu. Přestože už komise 
nemůže Čínu nálepkovat označením 
netržní ekonomika, zhroucení hráze 
proti čínskému dumpingu podle něho 
nehrozí. „Prokázat, že v Číně nepanuje 
tržní prostředí, není příliš složité,“ 
říká Petriccione.

Jan Stuchlík

 Loni na podzim Evrop-
ská komise navrhla refor-
mu ochrany evropského 
trhu proti dumpingovým 
dovozům. Jak bude nová 
ochrana fungovat?
Nová pravidla budou brát 
v úvahu netržní podmínky, 
které panují v Číně nebo 
kterékoli další ekonomice. 
Dosavadní označení „ne-
tržní ekonomika“ byla jen 
jakousi zkratkou, protože 
jsme nemohli ignorovat, co 
se v Číně děje. Kvůli tomu, 
že loni vypršela platnost 
části přístupové dohody 
Číny ke Světové obchodní 
organizaci, ji už používat 
nemůžeme. Jenže Čína 
pořád není tržní ekonomi-
kou. Musíme najít způsob, 
jak se s tím vypořádat. Naše 
simulace ukazují, že pomocí 
nové metody, kterou jsme 
členským státům předložili, 
bychom u minulých případů 
dumpingu došli ke stejné 
výši cla. Takže ochrana bude 
účinná.

 O způsobu výpočtu 
antidumpingových cel 
budete rozhodovat na zá-
kladě zpráv o jednotlivých 
zemích. Co v nich bude?
Ve zprávách budou popsány 
netržní podmínky v jednot-

livých zemích. Evropským 
firmám, které si na nekale 
levný dovoz stěžují, to zjed-
noduší život. Nyní musí ten, 
kdo si na dumping stěžuje, 
všechno doložit a prokázat. 
Pokud bude pro danou zemi 
existovat zpráva komise, to, 
co se v ní bude o netržních 
vlivech psát, nebudou firmy 
nuceny prokazovat.

 Čím budete třeba u Číny 
dokazovat, že v nějakém 
odvětví nepanují tržní 
podmínky?

Prokázat narušení trhu 
v dnešní Číně není příliš 
složité. Vezměte si třeba 
bankovní a finanční sektor. 
Když má Čína většinu bank 
ve státních rukách a vládní 
činitelé se netají, že banky 
dostávají od státu instrukce, 
jak a komu mají půjčovat, 
nemůže tvrdit, že má tržní 

bankovnictví. Dalším příkla-
dem je cena práce. Dokud 
bude mít Čína řízený systém 
vnitřní migrace, který ome-
zuje schopnost pracujících 
stěhovat se za prací, bude 
mít levnější pracovní sílu než 
jiné země. Analýzy budeme 
zpracovávat na základě ve-
řejně dostupných informací.

 Budete zprávy sepisovat 
o všech státech?
Budeme je psát pokaždé, když 
to bude nutné. Nejdříve se za-
měříme na státy, vůči kterým 
jsme už v minulosti použili 
opatření na ochranu trhu. 

 Čína bude první?
Pochopitelně. 

 Dnes stanovujete výši 
antidumpingových cel 
u Číny podle cen v podob-
ných zemích s tržní ekono-
mikou. Čím se budete řídit 
v novém systému?
Budeme hledat nejlepší 
možné cenové měřítko pro 
každý výrobní faktor, jehož 
ceny jsou pokřivené. Pokud 

 Přínosy dohody 
s Koreou jsme viděli 
už po dvanácti 
měsících. Deficit 
ve vzájemném 
obchodě zmizel 
skoro okamžitě.



existuje mezinárodní cena 
daného vstupu, dáme jí 
přednost. Někdy bude lepší 
použít ceny v jiných státech, 
které mají podobné ekono-
mické podmínky jako třeba 
Čína. Například u surovin, 
které nemají spolehlivé me-
zinárodní ceny.

 Jak to bude u mezd?
U ceny práce mezinárodní 
měřítko není. Podíváme se 
tedy na země, které jsou 
na podobném stupni vývoje 
jako Čína. Vybereme takovou 
výši nákladů na pracovní 
sílu, která by v Číně exis-
tovala, kdyby její trh nebyl 
pokřivený. 

 Kromě ochrany trhu 
spadá pod vaše generální 
ředitelství také vyjedná-
vání obchodních smluv. 
Po nástupu Donalda Trum-
pa do Bílého domu jednání 
o euro-americké obchodní 
a investiční dohodě za-
mrzla. Soustředíte se teď 
více na dokončení jednání 
s Japonskem?
S Japonskem jsme jednání 
skoro dokončili na konci loň-
ského roku. Není překvapivé, 
že dohoda takového kalibru 
trvá déle. S Japonskem 
jednáme už tři a půl roku. 
S Kanadou nám to trvalo 
pět let. I s Kanadou jsme 
zažili hodně okamžiků, kdy 
už jsme si mysleli, že máme 
dohodu hotovou.

 Jaké problémy přetrvá-
vají v jednání s Japonci?
Japonské zemědělství je ještě 
chráněnější než to evropské. 
Evropa je největší světový 
vývozce zemědělských 
produktů. Japonci se bojí, 
že evropský export jejich 
zemědělce poškodí. Najít 
rovnováhu mezi našimi ex-
portními zájmy a japonský-
mi zájmy na ochranu jejich 
zemědělství je technicky 
složité a politicky citlivé. 
Druhým bodem je japonský 
zájem o přístup na evrop-
ský automobilový trh. Ten 
jim můžeme dát v kontextu 
velmi dobré dohody. Musíme 
najít způsob, jak to udělat, 
a zároveň nepoškodit evrop-
ské automobilky. 

 Smlouva s Kanadou 
(CETA) vzbudila velký 
odpor části veřejnosti 
a chvíli hrozilo, že ji EU 
vůbec neschválí. Kritici 
smlouvy tvrdí, že komise 
vyjednávala i v oblastech, 
které nespadají plně do její 
pravomoci. Upravíte 

po této zkušenosti způsob, 
jak dojednáváte obchodní 
dohody?
V prvé řadě, jediným, kdo 
může o smlouvách vyjed-
návat, je Evropská komise. 
Otázka zní, kdo takovou 
smlouvu ratifikuje. Jestli to 
bude jen EU, to znamená 
Rada EU a Evropský par-
lament, nebo také členské 
státy. Nikdy jsme nevyjedná-
vali smlouvu, která by byla 
smíšená, kde bychom neměli 
plnou pravomoc. 

 Evropský soudní dvůr 
má stanovisko, že třeba 
dohoda se Singapurem je 
smíšená.

Ještě o tom nerozhodl. 
Existuje jen názor gene-
rálního advokáta, který 
tvrdí, že v určitých oblastech 
jde o sdílenou pravomoc 
mezi komisí a členskými 
státy. Uvidíme, jaký bude 
konečný verdikt. Ale my 
jsme podobné problémy 
už řešili. O smlouvě s Jižní 
Koreou jsme také říkali, že 
jde o smlouvu ve výlučné 
pravomoci EU, ale členské 
státy rozhodly jinak. Dohoda 
proto vstoupila provizorně 
v platnost v červenci 2010 
a definitivně byla ratifiko-
vána v prosinci 2015. CETA 
proto nebyla výjimkou. 

 Přesto se proti ní zvedla 
vlna odporu.
Nemáme obavy z ratifi-
kačního procesu v jednot-
livých členských státech, 
ale z toho, že obecná shoda 
v členských státech o pří-
nosnosti obchodních dohod 
je slabší než v minulosti. 
Udělali jsme vše, abychom 
je ujistili, že CETA bude vý-
hodná. Dohoda s Koreou je 
velmi podobná té s Kanadou. 
Sice je méně ambiciózní, ale 
má stejnou strukturu a stej-
ná pravidla. Nezpůsobila 
přitom žádnou katastrofu. 
Deficit v obchodu s Koreou 
se díky ní přehoupl do pře-
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bytku. Náš vývoz vzrostl 
o 17 miliard eur.

 Na podzim se objevi-
ly hlasy, že v budoucnu 
by komise měla smlouvy 
rozdělit na ty, které bude 
ratifikovat EU, například 
o clech, a na ty, které budou 
muset schválit členské stá-
ty, například o standardech 
a regulaci. Je to reálné?
Určitě budeme debatovat 
v Radě, Evropském par-
lamentu i v jednotlivých 
členských státech, jestli 
máme změnit způsob, jakým 
dnes vyjednáváme obchodní 
dohody. Jenže tato debata 
nebude úplně jednoduchá. 

Generální advokát v posud-
ku smlouvy se Singapurem 
tvrdí, že úprava pracovních 
práv, kterou nedoplňuje 
hrozba obchodních sank-
cí, spadá do kompetence 
členských států. My dnes 
nepoužíváme obchodní 
sankce, protože členské státy 
se shodly, že pro vymáhání 
pracovních práv je lepší dia-
log než sankce. Teď spousta 
lidí argumentuje opačně. 

 Kdy se tato debata ode-
hraje?
V příštích letech.  

 Ovlivní nějak jednání, 
která EU povede s Velkou 
Británií o vzájemných ob-
chodních vztazích po brexi-
tu?
Velká Británie je jiný případ. 
Zatím nevíme, jaký druh 
vyjednávání bude nutný. 
Máme několik předběžných 
náznaků od premiérky 

Theresy Mayové, třeba že 
vyloučila pokračování brit-
ského členství ve vnitřním 
trhu. Nechceme spekulovat. 
Uvidíme, co bude Velká Britá-
nie vlastně chtít a jaká bude 
pozice 27 členských států. 

 Možné scénáře si nepři-
pravujete?
Na to je příliš brzy. Debatu 
o obchodní politice absolvu-
jeme kvůli našim vztahům 
s jinými zeměmi, ne kvůli 
Británii. 

 Jak chcete evropskou 
veřejnost přesvědčit o pro-
spěšnosti volného obchodu, 
když jeho benefity začnou 

být vidět až poměrně dlou-
ho po uzavření obchodní 
dohody?
To není úplně pravda. Pří-
nosy dohody s Koreou jsme 
viděli už po dvanácti měsí-
cích. Problém je v rychlosti 
sběru dat. O clech a pohybu 
zboží je získáme rychleji než
o službách, investicích či ve-
řejných zakázkách. Rozhodli 
jsme se publikovat každý rok 
zprávy o výsledcích obchod-
ních dohod. Plné hodnocení 
budeme mít po pěti letech. 
Ale trend se dá vypozorovat 
hned. Deficit v obchodu s Ko-
reou zmizel skoro okamžitě.

 Část veřejnosti se ale 
bojí rozmělnění evropských 
standardů pro ochranu za-
městnanců, životního pro-
středí či veřejného zdraví. 
Co se dá s tímto strachem 
dělat?
To je strach, a ne fakt. 
Strach bychom neměli 

ignorovat, ale nikdy jsem 
neviděl důkazy, že bychom 
nějak snížili evropské 
standardy v obchodních 
dohodách. Z jednoduché-
ho důvodu: nikdy jsme to 
totiž neudělali a nikdy to 
neuděláme. Žádná obchodní 
dohoda nám nezabránila, 
abychom dál zakazovali 
dodávat na trh geneticky 
modifikované potraviny, 
hormonálně upravené maso 
nebo padělané léky. Musíme 
se těmito obavami zabývat 
a vysvětlovat, že nejsou 
podložené. Neměli bychom 
ale kvůli nim měnit naši vy-
jednávací politiku. Taková 
jsou fakta.

v evropské 
komisi působí 
od roku 2014 
jako zástupce 
generálního 
ředitele pro 
obchod, který má na starost 
oblasti služeb, investic, 
duševního vlastnictví, 
veřejných zakázek či unijní 
dohody o ekonomickém 
partnerství. Ze světových 
regionů do jeho působnosti 
patří asie a latinská amerika. 
na generální ředitelství pro 
obchod nastoupil už v roce 
2004. do služeb evropské 
komise se dal v roce 1987. 
vystudoval práva na univerzitě 
v Bari, pak se na postgraduální 
studium přesunul do londýna 
na london school of 
economics. 

mauro  
Petriccione (60)

 Žádná obchodní 
dohoda nám 
nezabránila, abychom 
dál zakazovali dodávat 
na trh geneticky 
modifikované 
potraviny, hormonálně 
upravené maso nebo 
padělané léky.



Pestrý život 
lidovců.  
Snad až příliš
Sjezd a kapitulace Jeroný-
ma Tejce celkem významně 
uklidnily situaci uvnitř 
ČSSD. A pestrobarevný 
trikot pro stranu, která se 
nejvíce potýká řekněme 
s dynamickým vnitřním ži-
votem, v politickém peloto-
nu bryskně přebírají lidovci. 
Ty čeká celostátní slet až 
ve druhé půli května a nuda 
do té doby rozhodně nebude.

V krajských volbách se 
na politické nebe vrátila 
hvězda Jiřího Čunka. Ten 
se jako novopečený hejt-
man Zlínského kraje začal 
vymezovat proti některým 
krokům svého předsedy 
Pavla Bělobrádka. Znovu to 
potvrdil v čerstvém rozhovo-
ru pro televizi DVTV, ale po-
dobná slova zazněla i v jeho 
dalších vystoupeních. 

Čunek na to jde s obrat-
ností, kterou stereotypy 
politického myšlení (a také 
některé historické zkušenos-
ti) s KDU-ČSL spojují. Koalici 
se Starosty podporuje, ale 
současně vyčítá vedení, že ji 
málo projednalo s členskou 

základnou. Zároveň odmítá 
sdělit, zda bude na sjezdu 
kandidovat proti Bělobrád-
kovi. K otázkám boje o před-
sednické křeslo se staví 
s příslovečným rozhodným 
lidoveckým možná.

Za normálních okolností 
by recept pro lidovce nebyl 
složitý. Čunek je se svým 
neskrývaným anticikanis-
mem a rychlými konzerva-
tivními soudy o nevychova-
nosti dnešní mládeže, jíž by 
prospěla vojna, atraktivní 
figurou pro tradičnější 

lidovecké voliče. Pavel 
Bělobrádek svou uhlazeností 
a rozvážným vystupováním 
umí zabodovat ve městech. 
Pokud se tyto dvě síly do-
mluví na rozumné spoluprá-
ci ve stylu hodného a zlého 
policajta, může být společný 
zásah mezi voliči poměrně 
výrazný. 

Jenže okolnosti nejsou 
úplně normální. Nejde si 
nevšimnout, že Čunek se 
s Bělobrádkem rozchází 
ještě v jedné věci – v pohledu 
na Andreje Babiše. Bělobrá-
dek, který s Babišem sedí 
ve vládě, je k němu výrazně 

odměřený, a ačkoli se další 
vládní spolupráce s ANO 
nezříká, často upozorňu-
je na rizika s Babišovým 
hnutím spojená. Čunek 
naproti tomu má pro Babiše 
jen slova chvály a pochopení 
a na případnou společnou 
vládu jako by se těšil.

Těžko říci, čím je tato fas-
cinace Babišem u některých 
příslušníků konkurenčních 
stran působena. Může to být 
vyhlídka na podíl na moci, 
okouzlení silnou vůdcovskou 
osobností, respekt k bra-
vurnímu marketingu nebo 
cokoli jiného. Jisté je, že něco 
podobného postihlo před 
sjezdem ČSSD Jiřího Zimolu, 
který se ostatně díky Babi-
šovu zásahu stal jihočeským 
hejtmanem. Také Čunkovi 
Babiš nabízel různé formy 
spolupráce, nicméně zlínský 
hejtman tvrdí, že všechny 
odmítl. 

Stranická paranoia 
a strach z pátých kolon 
namístě nejsou, nicméně 
ostražitost by lidovci zacho-
vat měli. Anebo mohou při 
případném váhání použít 
jednoduchou pomůcku – Jiří 
Čunek byl mezi lety 2006 
a 2009 tím, kdo nastartoval 
lidovecký odchod mimo 
sněmovnu, i když poslední 
kroky k prohraným volbám 
za něj dokončil Cyril Svobo-
da. Pavel Bělobrádek je ten, 
který KDU-ČSL v roce 2013 
do sněmovny vrátil. Není to 
bůhvíjak sofistikované, ale 
jisté vodítko se v tom skrývá.

Komentář

Martin Čaban
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Za normálních 
okolností by KDU-ČSL 
mohla vsadit na 
strategii hodného  
a zlého policajta.

Tvář dne 

 Ti, kdo podporují syrský režim, 
mohou opět vidět rozměr své politické, 
strategické a morální odpovědnosti,

řekl po útoku v syrském irbílu 
francouzský prezident  
François Hollande 
str. 10
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Sen o silné vládě
Už je to téměř jisté. Opoziční parlamentní strany si návrhy 
zákonů, které v tomto volebním období předložily sněmov-
ně, můžou strčit za klobouk. Nejen ty, s nimiž přišly v le-
tošním roce nebo na sklonku toho minulého, ale v podstatě 
všechny. Na jejich projednání v minulosti, současnosti, ani 
blízké budoucnosti, tedy do voleb, prostě není čas.
 
Nepřímo, ale vlastně na rovinu to opozici připomněl 
premiér Sobotka. Tím, že varoval ministry vlastní vlády, 
aby už nenosili na jednání kabinetu žádné předlohy. 
Totéž vzkázal vládním poslancům. Na dalších schůzích 
se v dolní komoře parlamentu bude řešit už jenom to, co 
potřebuje prosadit vládní koalice. Zbytek zákonodárců se 
může rozčilovat, stěžovat si, ale to je tak všechno. Tak to 
dopadá, když má vláda ve sněmovně pohodlnou většinu. 
Pro toto období se zkrátka sen o silné vládě splnil třem 
partajím. Jiná věc je, že ani silné vládě se nepodařilo 
zarazit příval nadbytečných zákonů, které zaplevelují 
právní řád.
 Jana Havligerová

Jste dneska nějak výrazně více ve stresu, nebo máte  
šest různých srdečních rytmů odjakživa?



Rozpočtem
ve výši

100
milionů korun disponuje 

asi největší tuzemský
festival, Colours

of Ostrava.

Aerodrom Festival

11. ČErVnA 
lEtiště lEtňAny prAHA

linkin Park, simple Plan, 
Machine Gun Kelly, enter 
shikari, royal republic

votvírák

16.–18. ČErVnA 
lEtiště miloVicE

škwor, Miro žbirka, iné kafe, 
Xindl X, no name, Wohnout, 
Prago Union, Katapult

metronome Festival

23.–24. ČErVnA 
VýstAViště prAHA

sting, Kasabian, Young 
Fathers, Birth of Joy, david 
Koller, Monkey Business, 
lenny

rock for People

4.–6. ČErVEncE 
lEtiště HrAdEc KráloVé

three days Grace, die 
antwoord, evanescence, 
Foster the People, cage the 
elephant, deez nuts, thurston 
Moore

masters of rock

13.–16. ČErVEncE 
liKérKA jElínEK ViZoVicE

sepultura, sabaton, running 
Wild, Kreator, vince neil, 
saxon, Moonspell

mighty Sounds

14.–16. ČErVEncE 
ČápůV dVůr tábor

dubioza Kolektiv, Gogol 
Bordello, agnostic Front, cock 
sparrer, H20

colours of ostrava

19.–22. ČErVEncE 
dolní VítKoVicE ostrAVA

imagine dragons, Jamiroquai, 
norah Jonesová, alt-J, 
Justice, Midnight oil, Moderat, 
Benjamin clementine

Benátská!

27.–30. ČErVEncE 
ArEál VEstEc libErEc

status Quo, Pavol Habera 
& team, alice & dan Bárta, 
Čechomor, Jasná Páka, Mig 21

Brutal Assault

9.–12. srpEn 
pEVnost josEfoV

the dillinger escape 
Plan, Hatebreed, overkill, 
Wintersun

hlavní festivaly 
a jejich hvězdy (výběr)
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n Tuzemské ekonomi-
ce se daří a hudebním 
festivalům také. A to 
i když rostou nákla-
dy a ceny vstupenek 
na celý festival atakují 
a občas již překraču-
jí hranici dvou tisíc 
korun. Nové akce ale 
stejně vznikají.

Dušan Kütner

Ještě na přelomu desetiletí 
se nemalá část hudebních 
festivalů v Česku potýkala 
s napjatými rozpočty a často 
i se ztrátami. Některé jako 
Noc plná hvězd v Třinci nebo 
festival v Panenském Týnci 
dokonce zanikly. V posled-
ních letech se ale přehlíd-
kám začíná dařit, a to i když 
musejí kvůli nárokům kapel 
i diváků zvyšovat náklady 
a tím pádem někdy i vstupné.

METRONOME PODRUHÉ
Na rozdíl od let minulých 
se začaly objevovat i nové 
přehlídky. Loni se tak poprvé 
uskutečnil festival Metro-
nome, který díky Iggymu 
Popovi či rozevlátým Crystal 
Fighters přilákal na pražské 
Výstaviště asi sedm a půl 
tisíc diváků. Letos pořadate-

lé − kteří již léta organizují 
United Islands se vstupným 
zdarma − sázejí na Stinga či 
rockové Kasabian.

Loňský rozpočet činil 
čtyřicet milionů korun, letos 
je to ještě o deset milionů 
více. Do pěti let by měl do-
sáhnout částky sto milionů. 
„Naše představa je, že za tři 
čtyři roky míří do Pra-
hy na náš festival 
padesát tisíc lidí 
a bude to nej-
větší hudební 
víkend. Nyní 
jsme zhruba 
ve třetině 
cesty,“ uvedl 
hlavní pořa-
datel David 
Gaydečka.

Vyšší rozpočet 
ale znamená i vyšší 
vstupné – zatímco loni činilo 
na dva dny 1600 korun, letos 
je to v předprodeji o tři 
stovky více.

NEJVĚTŠÍ JE COLOURS
Rozpočtem ve výši sto 
milionů korun disponuje 
Colours of Ostrava, který tak 
po ekonomické stránce aspi-
ruje na největší tuzemskou 
hudební akci. Částka přitom 
roste téměř každý rok.

„Nemění se, kam navýše-
né prostředky investujeme 
především: do hudebního 

programu, kde je letos díky 
velkým světovým jménům 
nárůst nejvýraznější, do zá-
zemí pro návštěvníky a lepší-
ho technického vybavení,“ 
uvedl mluvčí Jiří Sedlák.

Festival podle něj udržuje 
vyrovnaný rozpočet, a to 
i přesto, že součástí Colours 
jsou i akce zdarma jako Fes-

tival v ulicích v centru 
města.

V první vlně 
prodeje stála 

čtyřdenní 
vstupenka 
1690 korun, 
postupně se 
bude zvyšovat 

až na 2900 ko- 
run na místě 

v době konání 
akce.

„Nárůst oproti roku 
2016 je v průměru šest až 
deset procent. V porovnání 
s nárůstem investic do hu-
debního programu, které 
oproti loňsku přesahují 
hranici dvacet pět procent, 
je procentní navýšení cen 
vstupenek mírné,“ dodal.

VYROVNANÝ RfP
Do minusu se v minulosti 
několikrát dostala i jedna 
z nejdéle se konajících akcí, 
Rock for People. „Loňský 
ročník byl ziskový, ale 
stále ještě kompenzujeme 

ztrátové ročníky. Vnímáme 
zlepšující se ekonomickou 
situaci a to, že se lidé vracejí 
k zábavě a kultuře,“ uvedla 
mluvčí festivalu Lucie Čun-
derliková.

Letošní rozpočet Rock for 
People je přibližně o deset 
procent vyšší než loňský. Dů-
vodem jsou investice do pro-
gramu a služeb pro návštěv-
níky. I v tomto případě to má 
vliv na vstupné. „Aktuálně 
je cena celofestivalových 
vstupenek dva tisíce korun. 
Nezdražovali jsme několik 
posledních let a i vzhledem 
k situaci na trhu jsme již 
museli mírným zdražením 
cenu více přiblížit ekonomic-
ké realitě,“ dodala.

DALŠÍ fESTIVALY VzNIkAJÍ
V Česku se koná zhruba 
patnáct velkých dvou- a ví-
cedenních festivalů, na které 
si kromě tuzemských kapel 
nacházejí cestu i zahraniční 
hvězdy. K novým akcím patří 
nejen Metronome festival, 
ale čtvrtým rokem se rovněž 
v Praze koná metalový Aero-
drom, který přivezl Metalliku 
a letos láká například na Lin-
kin Park. Nevznikají ale jen 
velké akce − například letos 
teprve potřetí se uskuteční 
menší Bousov fest v areálu 
likérky v Dolním Bousově 
na Mladoboleslavsku.

Festivalů je více, vstupné ale roste

StinG A DAlŠí. hlavním lákadlem teprve druhého ročníku festivalu Metronome Prague bude Sting. tuzemské festivaly ale letos nabíd-
nou i další hvězdná jména jako linkin Park, Kasabian, Sepultura, Norah Jonesová či zpěvák Mötley Crüe vince Neil.
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Vědci zjistili, že...

n Život pokusných 
myší v naprosto 
čistých laboratorních 
podmínkách může 
ovlivňovat výsledky 
studií, zvláště těch 
imunologických.

Marek Schwarzmann

Imunitní systém se v průbě-
hu života přizpůsobuje pro-
středí a patogenům ze svého 
okolí. Ostatně tento princip 
lékaři po celá desetiletí vyu-
žívají například při očkování 
a nyní třeba i při studiu 
mikroorganismů, které mo-

hou ovlivňovat zdraví. Podle 
imunoložek Tiffany Reeseové 
a Lili Taové z University of 
Texas Southwestern Medical 
Centre se „podařilo“ zmíněný 
fakt přehlédnout při vy-
hodnocování studií, v nichž 
hlavní roli sehrávají labora-
torní myši.

„Pokročilé experimento-
vání na myškách vedlo v po-
slední době doslova k boomu 
v poznatcích, obzvláště pak 
na poli imunologie a biome-
dicíny,“ píší autorky ve stu-
dii, kterou vydal časopis 
Trends in Immunology. Obra-
tem však dodávají, že v celém 
boomu může být problém – 
používané laboratorní myšky 

se nikdy nesetkaly s exter-
ním prostředím. Žily ve ste-
rilních podmínkách, v nichž 
si neměly možnost posílit či 
oslabit imunitní systém tak, 
jak by to udělaly jejich divoce 
žijící kolegyně. Navíc mají 
naprosto odlišnou mikro-
flóru, která rovněž ovlivňuje 
kondici organismu.   

Vědkyně udělaly širokou 
rešerši dopadů používání 
těchto myšek při výzkumech 
a odhalily zásadní souvis-
losti. Jedním z varovných 
zjištění je, že pokud labora-
torní zvíře není vystaveno 
myšímu cytomegaloviru tak, 
jak se to běžně děje jeho vol-
ně žijícímu protějšku, jeho 

imunitní systém je mnohem 
robustnější. Zjednodušeně 
řečeno, tvor je schopen přežít 
nákazu i obvykle smrtícími 
bakteriemi. 

„Tyto a další patogeny 
představují základní kom-
ponenty myší mikroflóry 
a toho, jak ovlivňuje celkovou 
imunitu tvora,“ jsou pře-
svědčeny lékařky. Jako řešení 
nenavrhují zastavení chovu 
a šlechtění laboratorních 
myší ve sterilním prostředí 
nebo dokonce zavržení vý-
sledků některých studií, ale 
třeba jen občasné vystavení 
laboratorních myší v těchto 
chovech standardně se vy-
skytujícím patogenům.

…výzkum na myších může klamat

zhýČkAná. odborníci doporu-
čují, aby laboratorní myši nežily 
v přehnaně sterilním prostředí.
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oPiová velmoc. 
afghánský policista 
střeží své kolegy, 
kteří se snaží zničit 
úrodu máku v kam-
pani proti narko-
tikům v provincii 
Džalálábád. Kom-
binace poptávky, 
příznivého podnebí 
a nestability vytvo-
řila z afghánistánu 
opiovou velmoc. 
tamní mák slouží 
k výrobě více než 
devadesáti procent 
světového opia 
a heroinu.


